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Vlaams Parlement 

Op de dinsdagen 12 en 26 januari 2021 besprak de Commissie voor Algemeen 

Beleid, Financiën, Begroting en Justitie de nota van de Vlaamse Regering over het 
Vlaams actieplan ter bestrijding van seksueel geweld 2020-2024 (Parl.St. Vl.Parl. 
2020-21, nr. 514/1). 
 

Door de minister werd een presentatie gebruikt die als bijlage is opgenomen op de 
dossierpagina van dit document op www.vlaamsparlement.be. 
 
(De vergaderingen werden als videoconferentie georganiseerd.) 

I. Bespreking op 12 januari 2021 

1. Toelichting door minister Zuhal Demir, Vlaams minister van Justitie en 
Handhaving, Omgeving, Energie en Toerisme 

1.1. Waarom? 

Minister Zuhal Demir licht de nota toe.  
 
Het gaat om het allereerste Vlaams actieplan ter bestrijding van seksueel geweld, 
dat goedgekeurd is door de Vlaamse Regering. Het is gericht op zowel slachtoffers 
als daders. Het vertrekt in zijn integrale aanpak wel in de eerste plaats vanuit het 
slachtoffer. Het omvat acties van bijna alle ministers van de Vlaamse Regering en 
strekt zich dus uit over allerlei beleidsdomeinen, van Welzijn tot zelfs Mobiliteit.  
 
Er zijn 71 acties opgenomen, die de minister coördineert. Een dertigtal valt binnen 
haar eigen beleidsdomeinen. Voor vragen over de opvolging van de andere acties 
kan men bij de betreffende ministers terecht. Hoewel het actieplan initieel niet in 

het regeerakkoord stond, vond zij het toch niet meer dan normaal, zeker na de 
oprichting door de minister in de vorige Federale Regering van de drie federale 
Zorgcentra na Seksueel Geweld.  
 

Om de noodzaak van de strijd tegen seksueel geweld en de erkenning daarvan als 
prioriteit te illustreren, staat ze even stil bij de cijfers. Wereldwijd blijkt 30% van 
de vrouwen slachtoffer te zijn. Mannen kunnen ook slachtoffer zijn, maar vormen 
een minderheid.  
 

Bij de Zorgcentra na Seksueel Geweld kwamen al 3027 aanmeldingen binnen, 
waarvan 9% door mannen en 2% door transseksuelen. Verschrikkelijk is dat ook 
minderjarigen zich melden als slachtoffer. De minister is dan ook tevreden over de 
federale toezegging om de voornoemde zorgcentra uit te breiden. Zij ondersteunt 

dat en belooft om te helpen waar nodig.  
 
Seksueel geweld kan iedereen overkomen, onderstreept ze. Zij hoopt dan ook recidive 
te kunnen remediëren. In elk geval moeten slachtoffers de beste verzorging krijgen. 
Dat wordt verwacht van de overheid. 

 
Van de lgbtq+-gemeenschap blijkt 40% ooit seksueel geweld te hebben meegemaakt. 
Dergelijke cijfers spreken voor zich, temeer daar er ook altijd een ‘dark number’ 
is. Heel veel slachtoffers melden zich immers niet. Ze hoopt dat de genoemde 

zorgcentra ervoor zorgen dat veel meer slachtoffers de toegang vinden.  
 
Andere kwetsbare groepen zijn personen met een handicap, ouderen, kinderen en 
jongeren en personen zonder wettig verblijf. Bij hen is de aangiftebereidheid immers 
vaak laag. In dat verband wijst ze ook op de hoge seponeringsgraad. Er is nood 

aan gespecialiseerde hulp. 
 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=11631
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Daarnaast voorziet het plan ook in acties ten aanzien van daders. Om te beginnen 

is gespecialiseerde daderopvolging nodig, net als investeren in dadertherapie. Doel 
is immers recidive te voorkomen. In dat perspectief zet Vlaanderen ook in op risico-
taxatie, met de juiste instrumenten en opgeleide professionals.  
 

We moeten natuurlijk niet alleen reageren wanneer er al feiten gepleegd zijn, 
merkt de minister op. Alles begint bij het begin, vandaar de inzet op preventie, en 
dat bij de hele samenleving, zowel bij potentiële daders en slachtoffers als bij leer-
krachten, hulpverleners enzovoort.  
 
Er heerst immers in alle generaties en zelfs bij hulpverleners nog steeds een taboe 
om te spreken over seksualiteit en bijvoorbeeld het aangeven van grenzen. De 
minister vindt het dan ook belangrijk om daar van jongs af aan mee te beginnen. 
De rol van sociale media mag daarbij niet uit het oog verloren worden. Onze kin-
deren groeien daarmee op en hun ouders hebben niet altijd door wat zij aan het 
doen zijn. Als voorbeeld geeft ze de uitwisseling van naaktfoto’s, waarover som-
mige bekende Vlamingen kunnen meespreken, en wat ook door jongeren wordt 
meegemaakt. 

1.2. Drie strategische doelstellingen 

Het plan formuleert drie strategische doelstellingen, waarvan investeren in preventie 
de eerste is, naast gepaste maatregelen en professionalisering door middel van 
vorming en richtlijnen. Doel is een gecoördineerde aanpak van seksueel geweld.  

 
De minister onderstreept daarbij nogmaals dat niet zij alleen maar de hele regering 
de actor is, al is zij wel de coördinator. In het vervolg van haar toelichting spitst ze 
zich toe op haar eigen acties om seksueel geweld te bestrijden. In totaal gaat het 
echter zoals gezegd over 71 acties; vandaag kan ze onmogelijk bij al die acties 
stilstaan. 

1.2.1. Eerste doelstelling is preventie  

De eerste doelstelling gaat dus over preventie, waarbinnen 23 acties worden voorop-
gesteld. Om het overzichtelijk te houden, heeft ze die opgesplitst in verschillende 
operationele doelstellingen: verspreiden van informatie, voeren van campagnes, 
voorzien in seksuele vorming en investeren in hulplijnen.  

 
In het kader van het verspreiden van duidelijke informatie zal zij samen met haar 
collega Wouter Beke en met de hele regering ervoor zorgen dat er één website 
komt die alle informatie rond seksueel geweld bundelt voor de burger in het alge-
meen, maar in de eerste plaats voor slachtoffers van seksueel geweld.  

 
Men moet daarbij denken aan info over hulplijnen, organisaties waar men terecht 
kan voor hulp, hoe men klacht moet indienen, de Zorgcentra na Seksueel Geweld 
enzovoort. Daarnaast worden maximaal links met reeds bestaande websites gelegd 

zodat de info steeds actueel en eenduidig blijft. Daarmee wordt ook de versnippering 
van informatie verholpen. 
 
De volgende operationele doelstelling is gericht op het voeren van campagnes. 
Sensibiliseren en blijven sensibiliseren zijn immers van groot belang. Al haar collega’s 

hebben zich geëngageerd om in te zetten op bewustmakings- en sensibiliserings-
campagnes. Als coördinerend minister zal zij die bundelen en meer op elkaar af-
stemmen. Dat is ook het hele doel van het plan: niet naast elkaar werken maar 
met elkaar. Door bijvoorbeeld de krachten te bundelen tussen verschillende minis-

ters en ook budgetten samen te brengen kan men dikwijls tot een grotere, bredere 
sensibiliseringscampagne komen dan wanneer iedereen naast elkaar werkt. 
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Een derde onderdeel van de preventie betreft alles wat met vorming te maken heeft, 

gaande van emotionele over relationele tot seksuele vorming. Het zwaartepunt 
daarvan ligt natuurlijk bij haar collega van Onderwijs Ben Weyts. In afstemming 
met hem is zij volop bezig met het ontwikkelen van een sensibiliseringsmodule 
waarmee ze naar alle Vlaamse scholen wil trekken om onder andere mythes te 

doorbreken en jongeren te sensibiliseren. Omdat ze zoveel mogelijk jongeren wil 
bereiken zal de uitrol van dat project nog dit jaar starten en doorgaan tot het einde 
van de legislatuur. Daarbij onderstreept ze dat personen met een (geestelijke) 
handicap niet vergeten worden, opdat ook zij de grenzen kennen. 
 
Ten slotte wil men ook investeren in hulplijnen. Minister Beke heeft zich onder 
andere ertoe geëngageerd om de toegankelijkheid van 1712 en nupraatikerover.be 
te evalueren, en in te zetten op kwaliteitsbevordering. De minister vermeldt in dit 
verband ook de structurele inbedding van Stop it Now! na een gunstige evaluatie. 
Het belang hiervan is des te groter in de context van corona, merkt de minister 
nog op. 

1.2.2. Tweede doelstelling is het nemen van gepaste maatregelen 

De tweede strategische doelstelling wordt gevormd door het nemen van gepaste 
maatregelen, waaronder 23 acties vallen.  
 
De eerste groep acties behoort volledig tot de bevoegdheid van collega Beke en 
gaat over het optimaliseren van het hulpverlenend aanbod. Hij heeft zich onder 

andere geëngageerd om te bekijken waar de lacunes in het aanbod zitten en in te 
zetten op afstemming en bekendmaking van dat aanbod.  
 
Daarnaast wordt ingezet op een kwaliteitsvol kader voor opvang door niet-profes-
sionelen, met name vrijwilligers of ervaringsdeskundigen, die goed geplaatst zijn 
om slachtoffers bij te staan. Daarom keurde de Vlaamse Regering niet lang geleden 
het besluit van de Vlaamse Regering tot uitvoering van het decreet van 13 juli 
2018 houdende de erkennings- en bemiddelingscommissie voor slachtoffers van 
historisch misbruik goed.  

 
Zo krijgt de commissie eindelijk een rechtsgrond om haar werkzaamheden uit te 
voeren en werd haar toepassingsgebied verruimd zodat niet enkel slachtoffers van 
institutioneel geweld in aanmerking komen, maar ook van geweld binnen andere 

gezagsrelaties en relaties tussen gelijken zoals bijvoorbeeld onder collega’s of binnen 
familiale context. Ondertussen gaan de gesprekken verder om te bepalen binnen 
welke structuur de commissie best permanent ingebed wordt. 
 
Daarnaast zijn goede samenwerkingen over sectoren heen natuurlijk ook belangrijk 

om slachtoffers zo goed mogelijk bij te staan. Zo zal de minister zowel met het 
slachtofferonthaal van de justitiehuizen als de advocaten van de juridische eerstelijns-
bijstand inzetten op een versterkte samenwerking met de Zorgcentra na Seksueel 
Geweld om slachtoffers juridisch nog beter te begeleiden.  

 
De dienst Slachtofferonthaal wordt bijvoorbeeld een officiële partner in de samen-
werkingsakkoorden die gesloten worden voor de Zorgcentra. Slachtofferonthaal zal 
bij elk dossier van het Zorgcentrum betrokken worden door het parket zodat het 
elk slachtoffer kan bijstaan doorheen de gerechtelijke procedure, dus bijvoorbeeld 

wanneer het slachtoffer bijvoorbeeld haar kapotgescheurde kledij terugkrijgt of 
voor de rechter moet verschijnen. 
 
Verder wil de minister ook het samenwerkingsakkoord tussen de staat en de 

Vlaamse Gemeenschap van 7 april 1998 inzake slachtofferzorg updaten. Dat meer 
dan twintig jaar oude samenwerkingsakkoord is dringend aan actualisering toe. Zij 
nam daartoe eerder al contact op met de vroegere ministers en ondertussen ook 
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met de nieuwe. De minister herinnert eraan dat destijds niets is gedaan met de 

aanbevelingen die uit de evaluatie kwamen. Als gevolg daarvan ervaren slachtoffers 
nog te vaak de gevolgen van de opdeling van taken tussen slachtofferhulp bij de 
CAW onder de bevoegdheid van collega Wouter Beke, slachtofferonthaal bij de 
justitiehuizen onder haar bevoegdheid en de politionele slachtofferbejegening onder 

de bevoegdheid van federaal collega Annelies Verlinden. Vlaanderen bepleit in die 
gewenste samenwerking om uit te gaan van de noden van de slachtoffers. 
 
Nieuw in het plan is dat het slachtoffer niet los wordt gezien van de familie en met 
name de kinderen eromheen, waarvan men het belang niet mag vergeten. De mi-
nister wil daarom investeren in ondersteuning van dat netwerk rond het slachtoffer 
en het hele systeem rond het slachtoffer. In dat licht bekijkt ze de ontwikkeling 
van een Vlaams model van een intersectoraal, multidisciplinair, rechtstreeks toe-
gankelijk en gebiedsdekkend centrum voor intrafamiliaal geweld, met daarin een 
centrale plaats voor het kind.  
 
In eerste instantie wordt daarmee gestart in West-Vlaanderen, waarna wordt be-
keken hoe men dat verder kan uitrollen in heel Vlaanderen via de nieuwe centra 
intrafamiliaal geweld.  
 
Die laatste vormen nog een ander verhaal waarmee de minister bezig is. Samen met 
de partners op het terrein, de daders, de slachtoffers en de betrokken ministers 
wil zij verder bouwen op de bestaande goede praktijken, zoals de Family Justice 
Centers en de ketenaanpak intrafamiliaal geweld, om te komen tot één centrum 
intrafamiliaal geweld per provincie. In dergelijk centrum zitten alle diensten bij 
elkaar onder één dak, hulpverlening, dokters, politie, parket enzovoort, zodat 
slachtoffers maar één keer hun verhaal hoeven te doen, en waar men rechtstreeks 
en laagdrempelig terecht kan, waar men naar de juiste hulp geleid wordt. Voor de 

uitbouw daarvan over heel Vlaanderen voorziet de minister in 9 miljoen euro. 
 
Risicotaxatie vormt een belangrijke pijler in haar beleid. Afgelopen jaar is zij samen 
met een groep van experten gestart met het uitwerken van een beleid rond risico-
taxatie op maat van de justitiehuizen. Dat moet de justitieassistent enerzijds onder-

steunen bij het inschatten van het recidiverisico, en moet het professioneel oordeel 
van de justitieassistent structureren en onderbouwen. Anderzijds moeten de risico-
taxatie-instrumenten de justitieassistenten ook ondersteunen bij het bepalen van 
wat nodig is om herhaling van criminaliteit te voorkomen, en welke intensiteit van 

toezicht, opvolging en begeleiding nodig is in concrete casussen. Momenteel legt ze 
de laatste hand aan een visietekst die de basis zal vormen van een aanbestedings-
procedure om de visie in de praktijk uit te rollen. 
 
Het is in de commissie al vaker naar boven gekomen, maar samenwerken is erg 

belangrijk om in een goed aanbod te voorzien. Zo wordt bijvoorbeeld momenteel 
gewerkt aan een samenwerkingsakkoord tussen de justitiehuizen en de hulpverlening 
om de samenwerking tussen beide een duidelijk kader te bieden. Daarin zal bij-
voorbeeld duidelijk worden welke informatie wanneer gedeeld moet worden.  

 
Verder wil de minister ook het samenwerkingsakkoord van 8 oktober 1998 tussen 
de federale staat en de Vlaamse Gemeenschap inzake de begeleiding en behande-
ling van daders van seksueel misbruik herzien. Net als het samenwerkingsakkoord 
inzake slachtofferzorg is ook dit meer dan 20 jaar oud en dringend aan herziening 

toe. Deze maand nog zit ze samen met de andere betrokken ministers Wouter 
Beke, Vincent Van Quickenborne en Frank Vandenbroucke om het plan van aanpak 
te bespreken. 
 

Ten slotte moet er ook voor gezorgd worden dat daders geen nieuwe slachtoffers 
maken door met hen aan de slag te gaan en hun de nodige hulp te bieden, liefst 
al van in de gevangenis. Daarom start ze een onderzoek naar de begeleiding en 
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behandeling van zedendelinquenten in de gevangenis, waarin wordt nagegaan hoe 

die begeleiding en behandeling het best georganiseerd wordt om recidive zoveel 
mogelijk te beperken en de re-integratie te bevorderen. Ooit komen veroordeelden 
immers vrij, ook zedendelinquenten.  
 

Daarnaast wil ze ook COSA (Vrijwilligersproject voor de (re-)integratie van seksuele 
delinquenten in de samenleving) verder uitwerken. COSA zet in op het creëren van een 
goed sociaal netwerk als belangrijke voorwaarde voor een geslaagde re-integratie 
en dus het voorkomen van nieuwe slachtoffers. De minister wil kijken hoe men die 
methodiek nog beter kan inzetten in de opvolging van zedendelinquenten, en hoe 
men daarmee in heel Vlaanderen aan de slag kan gaan, want momenteel bestaat 
het enkel nog maar in Antwerpen en Brussel. Zij heeft dit jaar in middelen voorzien 
om de huidige werking voort te zetten zodat ze ondertussen de tijd heeft om met 
het terrein te gaan bekijken hoe we verder kunnen. 

1.2.3. Derde doelstelling: professionalisering 

Binnen deze strategische doelstelling zijn 25 acties geformuleerd, met als eerste 
onderdeel de optimalisering van het professionele hulpaanbod voor slachtoffers 
van seksueel geweld. In dat kader voorziet de minister in verschillende opleidingen 
voor haar diensten. 
 
Zij vermeldt een opleiding rond daders van seksueel geweld door het Universitair 
Forensisch Centrum voor alle justitieassistenten, die start in februari. Later dit 

voorjaar start een opleiding rond slachtoffers van seksueel geweld voor de justitie-
assistenten slachtofferonthaal en ook een voor de advocaten van de juridische 
eerstelijnsbijstand en alle andere geïnteresseerde advocaten van de Orde van de 
Vlaamse Balies. Ten slotte voorziet ze ook in een opleiding rond seksuele gezond-
heid en een rond intrafamiliaal seksueel geweld voor de medewerkers van de Family 
Justice Centers en de ketenaanpak intrafamiliaal geweld. 
 
Een tweede operationele doelstelling bij het stuk over het nemen van gepaste 
maatregelen bij geweld gaat over het aanreiken van tools aan professionals. In dat 

kader is ze samen met Vlaams expertisecentrum kindermishandeling de kindreflex 
aan het uitwerken op maat van de justitiehuizen en zal zij die uitrollen over alle 
huizen.  
 

Met die kindreflex wil ze dat de justitieassistenten door het gesprek aan te gaan 
met justitiabelen ook aandacht hebben voor de kinderen in het gezin van de justi-
tiabelen. Zo kan de justitieassistent tijdens een gesprek met de justitiabele bij-
voorbeeld alert zijn voor signalen die wijzen op een onveilige situatie voor kinderen 
thuis. Ook collega Beke werkt aan de uitrol van de kindreflex bij spoeddiensten en 

CAW’s.  
 
Daarnaast wil ze ook de bestaande meldcode seksueel geweld van de Orde der 
artsen, die hulpverleners ondersteunt bij het herkennen en indien nodig het melden 

van seksueel geweld, ruim verspreiden onder alle medische beroepsgroepen en 
aanpassen zodat de meldcode ook in bijvoorbeeld het onderwijs, de sport, de cul-
tuur en de gehandicaptensector gebruikt kunnen worden. 
 
De laatste acties van het actieplan gaan wat ruimer en zijn gericht op een beleid rond 

seksueel grensoverschrijdend gedrag in alle betrokken sectoren. De minister kiest 
hier voor de term seksueel grensoverschrijdend gedrag in de plaats van seksueel 
geweld omdat dergelijk beleid binnen een sector altijd ruimer gaat dan seksueel 
geweld alleen. Binnen de verschillende beleidsdomeinen wordt daar al een aantal 

jaren aan gewerkt, bijvoorbeeld met de aanspreekpunten integriteit, en de minister 
wil daar nu verder op inzetten. 
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Zelf is ze ook bezig met de opmaak van een horizontaal wetgevend initiatief om 

een uittreksel van het strafregister – het model bestemd voor het uitoefenen van 
een activiteit in contact met minderjarigen – verplicht te maken voor werknemers 
die in loondienst zijn of als zelfstandigen werken – en dus geen vrijwilligers zijn – 
en die een verantwoordelijkheid dragen over minderjarigen. Het voorstel werd al 

eerder opgenomen in de resolutie van 4 juli 2018 betreffende voorstellen voor het 
versterken van de beleidsdomeinoverschrijdende aanpak tegen grensoverschrijdend 
gedrag (Parl.St. Vl.Parl, 2017-18 nr. 1629/4), maar tot op heden is daar geen 
initiatief toe genomen. Daarom zal ze als coördinerend minister dit voorjaar met 
een voorstel komen, dat ze dan uiteraard met alle betrokken ministers zal bespreken 
vooraleer verdere stappen te zetten. Die actie is meteen ook de 71ste. 

1.3. Conclusie 

De minister vat samen. De regering wil met al die acties dat Vlaanderen de strijd 
tegen seksueel geweld aangaat, uiteraard binnen zijn bevoegdheden. Het straf-
recht is echter federaal, evenals de effectieve bestraffing. Om de coördinatie van 
de opgenomen acties te verzekeren wordt op interkabinettenniveau een werkgroep 
opgericht, geleid door haar kabinet, die zal instaan voor de concrete opvolging van 
het actieplan. Op die manier kan gezorgd worden voor afstemming, kan men het 
overzicht bewaren en overlap vermijden. In februari zal de werkgroep voor de eerste 
keer samenkomen.  
 
Zoals het nieuwe beleid rond transversale plannen het voorschrijft, zullen de vak-

ministers jaarlijks ook via de beleids- en begrotingstoelichtingen rapporteren over 
de uitvoering van hun acties in het kader van het plan. In 2022 zal de minister nog 
een tussentijdse evaluatie opmaken van het plan, zodat het indien nodig geüpdatet 
kan worden met eventuele bijsturingen en nieuwe acties. In 2024 wordt de looptijd 
van het plan afgesloten met een eindevaluatie. 

2. Debat 

2.1. Tussenkomst van Adeline Blancquaert 

De fractie van Adeline Blancquaert is een groot voorstander van het actieplan en hoopt 
dat het zal uitgevoerd worden, verzekert het lid, dat wel haar teleurstelling uitdrukt 
over het feit dat het al drie maanden voorafgaand aan de commissievergadering 

in de media werd besproken. Zij stelt ook met verbazing vast dat voor geen enkele 
actie een eindtijd wordt gegeven. Het is nochtans aan de minister om prioriteiten te 
stellen. Een deadline van vier jaar noemt het lid hallucinant, zeker omdat inmiddels 
al een jaar van de planperiode voorbij is.  
 

Als voorbeeld geeft ze actie nr. 24 over de lacunes in en de afstemming van het 
aanbod, die een snelle analyse behoeven maar toch 2020-2024 als horizon krijgen. 
  
Evenmin als concrete data bevat het plan concrete budgetten per actie. Het lid is 

teleurgesteld dat zij niet aan bod kwamen in de begrotingsbespreking 2021 hoewel 
het plan volgens de pers toen al volledig klaar was. Verder ontbreken ook de tiener-
pooiers. Zijn er concrete acties ten aanzien van minderjarige daders en gender-
gerelateerd geweld?   
 
Worden er met het oog op de eindevaluatie voor elke actie concrete doelstellingen 
vooropgesteld en criteria voor deelevaluatie? Hoe kan men zonder die doelstellingen 
de beloofde impactanalyse uitvoeren?  
 
Wie zal deel uitmaken van de interkabinettenwerkgroep en hoe vaak vergadert hij?  
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Op welke datum mogen de resultaten van het Vlaamse prevalentieonderzoek bij 

ouderen en andere kwetsbare groepen verwacht worden? Wat is de huidige stand 
van zaken? 
 
Hoe waakt de minister over de afstemming op elkaar van de verschillende preventie-

campagnes? Hoeveel komen er per jaar? Welke thema’s en doelgroepen zijn prioritair 
in 2021? 
 
Daarop formuleert het lid enkele vragen over actie nr. 34 (het IRIS-project). Hoe 
komt het dat IRIS, dat de minister wil reactiveren, eerder werd stopgezet in West-
Vlaanderen? Welke argumenten zijn doorslaggevend geweest om het project weer 
op te starten? Vraagt het werkveld zelf erom? Welke aspecten werden als positief 
ervaren en worden behouden in de nieuwe start? Welke knelpunten moeten opge-
lost worden? Wie coördineert? In welk budget wordt voorzien? Welke timing ambi-
eert de minister? Hoe wordt het afgestemd op het huidige aanbod op het vlak van 
intrafamiliaal geweld? Worden alle partners betrokken? 
 
Wat is de stand van zaken in actie nr. 35 (een intersectorale en systeemgerichte 
aanpak van intrafamiliaal (seksueel) geweld)? Wanneer in 2021 mogen de resultaten 
verwacht worden?  
 
Ook van het onderzoek in actie nr. 42 (met een onderzoek naar de begeleiding en 
behandeling van zedendelinquenten in de gevangenis wordt nagegaan hoe die be-
geleiding en behandeling het best georganiseerd wordt om recidive zoveel mogelijk 
te beperken en de re-integratie te bevorderen) wil ze de specifieke timing kennen. 

2.2. Tussenkomst van Katrien Schryvers 

Ook voor de fractie van Katrien Schryvers is de totstandkoming van dit actieplan 
uitermate belangrijk.  
 
Het is niet correct om het voor te stellen alsof er tot nu toe niets gebeurd is, onder-
streept het lid, waarbij ze in het bijzonder de werkzaamheden en de aanbevelingen 

van de Vlaamse parlementaire Commissie Grensoverschrijdend Gedrag noemt en 
het daaruit voortgekomen decretale initiatief over onder meer de begeleidings- en 
bemiddelingscommissie historisch misbruik. Dat neemt echter niet weg dat ze de 
voorliggende bundeling waardeert, evenals de omzetting in concrete acties en de 

afstemming. Die zijn meer dan ooit nodig, omdat de lockdowns ten gevolge van de 
coronacrisis de spanningen doen oplopen, de hulplijnen overbevragen en de uit-
wegen voor slachtoffers beperken. Huishoudelijk en seksueel geweld nemen wereld-
wijd toe sinds de coronacrisis.  
 

Het probleem is niet alleen omvangrijk maar ook complex. De aanpak moet dan 
ook uitvoerig zijn en via meerdere strategieën verlopen. Er is wetenschappelijke 
kennis voorhanden over wat werkt. Preventie is alvast heel belangrijk. Verder onder-
zoek is nodig om de aanpak blijvend te verbeteren. De kwaliteitsvolle inzet van alle 

verantwoordelijken binnen de keten van preventie tot nazorg vereist duidelijke op-
drachten en een kader, met aandacht voor elk facet. 
 
Een goede zaak is dat ook het federale regeerakkoord de strijd tegen seksueel 
geweld als absolute prioriteit naar voren schuift. De nieuwe federale minister van 

Justitie erkent de deelstaten als cruciale partner. In het licht van de opvallend 
sterke interferentie op dit beleidsdomein bepleit haar fractie om te streven naar 
een sterke samenwerking.  
 

Als belangrijke uitgangspunten noemt ze de centrale positie van de slachtoffers, 
naast de preventie, de structurele aanpak, de ketenaanpak, de beleidscoördinatie, 
de vermindering van het risico op herhaling door snelle en kordate opvolging en 
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begeleiding van daders, de bevordering van deskundigheid, de bewustwordings-

campagnes, de seksuele vorming van jongeren, de aandacht voor kwetsbare groe-
pen, de sectoroverschrijdende samenwerkingsverbanden, en de kennisverzameling 
en -ontwikkeling. Over heel wat van de genoemde punten zijn samenwerkings-
akkoorden met de federale overheid wenselijk. Belangrijk is verder het budgettaire 

kader van alle betrokken Vlaamse ministers. 
 
Is er recent nog overleg geweest met het federale beleidsniveau over de opname 
van de justitiehuizen in de lokale samenwerkingsovereenkomsten per Zorgcentrum 
na Seksueel Geweld inzake geïntegreerde slachtofferzorg?  
 
Het lid peilt ook naar de stand van zaken in de bevordering van de ketenaanpak 
intrafamiliaal geweld, meer bepaald het streven naar gebiedsdekking, uniformisering 
en het nieuwe dossierbeheerssysteem. 
  
Ook met betrekking tot de risicotaxatie, waarin gedeelde informatie immers cruciaal 
is, informeert ze of er recent overleg was met het federale niveau. 

2.3. Tussenkomst van Maaike De Vreese 

Maaike De Vreese treedt het belang van het plan bij, zeker in tijden van weinig sociale 
contacten. De inzet op de meest kwetsbaren, met name jongeren en kinderen, is 
terecht. De media berichten recent over schrijnende gevallen van seksueel mis-
bruik van jongeren. Het lid is blij dat het plan het belang erkent van de ketenaanpak, 

van sensibilisering tot strafuitvoering en opvolging.  
 
Zij vraagt of het geplande nationale actieplan ter bestrijding van alle vormen van 
gendergerelateerd geweld 2020-2024 – waarvan het hier besproken plan deel zal 
uitmaken – voornamelijk bestaat in een opsomming van de plannen van de enti-
teiten. Hoe ziet de minister haar coördinerende taak precies? Verloopt die coördi-
natie vooral via de interkabinettenwerkgroep? Hoe vaak komt die samen? Wordt 
bij tussentijdse evaluatie naar het Vlaams Parlement teruggekoppeld? 

2.4. Tussenkomst van Ludwig Vandenhove 

Ludwig Vandenhove deelt mee dat ook sp.a tevreden is dat er eindelijk een om-
vattend plan is. Dat naar één website wordt gestreefd noemt hij een goede zaak.  

 
Wat hij wel mist in de nota zijn de mensen en de middelen. Zo ontbreekt een 
overzichtelijke tabel met alle acties en de bijbehorende minister en de ingezette 
middelen. Vraag is immers ook wie al het bijkomende werk gaat uitvoeren.  
 

Over de politiezones en de gemeenten wordt niet gerept, terwijl het toch nodig is 
dat ook zij attent worden gemaakt op het belang van dit aandachtspunt in hun 
veiligheidsplannen. Ook dergelijk basiswerk vergt natuurlijk middelen, merkt hij 
aanvullend op.  

 
Verder waarschuwt hij dat het niet volstaat om vertrouwenspersonen en aanspreek-
punten aan te wijzen, maar dat men ze ook serieus moet nemen en niet zien als 
een opdracht die men toekent aan ‘wie nog tijd over heeft’.  
 

Het lid treedt ook bij dat het samenwerkingsakkoord tussen de Vlaamse Gemeen-
schap en de federale staat inzake de begeleiding en behandeling van daders van 
seksueel misbruik dringend moet geactualiseerd worden.  
 

Voorts zijn horizontale bevoegdheden een lovenswaardige ambitie, maar men moet 
ook beseffen dat concrete realisaties er des te moeilijker door worden. 
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Het lid mist in het plan een aantal dwarsverbanden, waarvan hij tienerpooiers, 

kinderprostitutie en intrafamiliaal geweld als voorbeelden geeft, en gaat ervan uit 
dat die in de concrete realisaties meer benadrukt zullen worden. 
 
Sociale media worden aangehaald in allerhande beleidsnota’s op alle niveaus maar 

steeds op een weinig concrete manier. Men moet daar nochtans uitspraken durven 
over te doen en zich niet verschuilen achter het argument dat er niets te doen valt 
tegen grote Amerikaanse bedrijven. Waarom formuleert men geen concrete regels, 
zoals over de verantwoordelijkheid bij het doorsturen van naaktfoto’s, en probeert 
men die niet ingang te doen vinden?  
 
Daders zouden pas vrij mogen komen als hun begeleiding voltooid is, stelt het lid. 
Hoe verloopt die begeleiding thans, in de context van de coronacrisis? 
 
Tot slot attendeert hij er nog op dat dit niet alleen een kwestie is van geld en personeel, 
hoewel het dat zeker is, maar ook van mentaliteit, waarmee hij de ingesteldheid 
bedoelt om fenomenen op te merken en te signaleren.  

2.5. Tussenkomst van Celia Groothedde 

Celia Groothedde sluit zich aan bij de bedenking dat het op zich al goed is dat er – voor 
het eerst – een plan is op Vlaams niveau, zoals ook gevraagd wordt in het overi-
gens onvermelde Verdrag van Istanbul (mensenrechtenverdrag van de Raad van 
Europa tegen geweld tegen vrouwen en huiselijk geweld dat werd opengesteld voor 

ondertekening op 11 mei 2011 te Istanboel).  
 
Zij treedt bij dat alles staat of valt met hoeveel geld wordt ingezet. Hulplijnen, 
middenveld en nazorg vergen middelen, al waardeert het lid alvast wel dat Stop it 
Now! structureel verankerd wordt. Op dit moment is echter niet transparant welke 
middelen voor welke actie worden ingezet.  
 
Haar fractie juicht de inzet op dadertherapie toe. Een gerehabiliteerde dader is een 
of meerdere slachtoffers minder. Hoe garandeert de minister echter dat de therapie 

goed en evidencebased is? Hoe wordt in de risicotaxatie een aangepast aanbod 
verzekerd? 
 
Vervolgens vraagt ze de minister om dieper in te gaan op de lotgenotenwerking.  

 
Plant de minister een specifieke werking met betrekking tot het toenemende pedo-
seksuele gedrag tijdens de coronacrisis? Op welke manier?  
 
Hoe wil zij de drempel voor slachtoffers verlagen? Een bepaalde cultuur ontraadt 

hen om klacht in te dienen omdat ze dan publiek door het slijk worden gehaald. 
Op welke manier wil de minister dat tegengaan?  
 
Bij de geplande campagnes bepleit de spreekster een aanpak die evidencebased 

gebeurt, waarvan de impact gemeten wordt, en die toegankelijk is voor anderstaligen 
en kortopgeleiden. Risicogroepen (asielzoekers, mensen met een handicap enzo-
voort) hebben een aangepaste manier van aanspreken nodig. Kan de minister in-
gaan op die differentiatie?  
 

Hoe staat de minister tegenover de aanhoudende vraag uit het middenveld en 
vanwege slachtofferhulp om 1712 toch 24/7 toegankelijk te maken, hoewel de 
1712-lijn daar zelf geen voorstander van is?  
 

Op welke manier zal de minister bemiddeling inschakelen? Veel seksueel geweld 
komt immers van mensen uit de directe omgeving, met wie men moet blijven om-
gaan of met wie men zelf de omgang niet wenst te beëindigen. Een mogelijke 
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uitweg wordt geboden door Restart with Justice, waarmee ook de Genderkamer 

werkt. 
 
In Nederland zorgde de invoering van de kindreflex, waarvoor het plan terecht 
aandacht heeft, voor veel meer aanmeldingen. Is de minister van plan daar specifiek 

middelen voor uit te trekken? Hoeveel? 

II.  Bespreking op 26 januari 2021 

1. Antwoorden van minister Zuhal Demir 

Minister Zuhal Demir beantwoordt de vragen, waarbij ze er wel op wijst dat ze dat 
niet kan doen over de uitrol van de acties van haar collega’s. 

1.1. Budgetten 

Een vraag die – terecht – een paar keer terugkwam, was die naar het budget en 
de middelen. Het is een keuze geweest om dat niet toe te voegen aan het plan 
zelf. Om te beginnen is het niet eenvoudig. Zo zijn er acties waarvoor geen budget 

nodig is, omdat ze niets kosten dan wel omdat de kosten kunnen opgevangen 
worden binnen de reguliere middelen. Als voorbeeld geeft ze de herziening van het 
samenwerkingsakkoord Slachtofferzorg.  
 

Bij andere acties is het nog niet mogelijk om concreet vast te leggen hoeveel ze 
kosten. Voorbeeld is de opleiding van advocaten, waarvan nog het programma en 
de modaliteiten vastgelegd moeten worden, zodat nog geen correcte inschatting 
gemaakt kan worden van het bijhorende budget. Bovendien kan dat fluctueren als 
meer advocaten zich willen inschrijven. Een en ander kan een vertekend beeld 

geven van de daadwerkelijke investering in het plan. Sommige zaken worden be-
taald met reguliere middelen, andere met een extra budget of zijn nog niet te 
begroten, vat ze samen. 
 

Zij stelt de commissie wel gerust dat erover gewaakt wordt dat enkel acties werden 
opgenomen waarvoor de budgettaire ruimte effectief bestaat als die nodig is. Het 
belangrijkste is dat de acties daadwerkelijk worden uitgevoerd, en dat die uitvoering 
ook gemonitord wordt. Dat laatste gebeurt ook via de jaarlijkse BBT’s. Het is haar 
bedoeling om bij de tussentijdse en eindevaluatie telkens een budget te koppelen 

aan de uitgevoerde acties. Gevolg is dat, eerder dan bij het begin, waar men het 
niet altijd correct kan inschatten, vooral op het einde zal weergegeven worden 
hoeveel budget aan bepaalde acties werd besteed.  

1.2. Deadlines 

Adeline Blancquaert had nog een vraag over de deadlines in het plan. Die zijn inder-
daad vaak ruim, en wel omdat het tijd vraagt om de acties goed uit te voeren. 
Vaak is men ook afhankelijk van andere niveaus. Zo vraagt ze al een jaar om de 

herziening van het samenwerkingsakkoord slachtofferzorg, maar die gesprekken 
moeten nog starten. In een complex land als het onze zijn altijd veel instanties 
betrokken. 
 

Het lid haalde zelf actie nr. 24 van collega Wouter Beke als voorbeeld aan. Om 
dergelijke analyse te maken, moet men dat eerst grondig onderzoeken, als over-
heid een bestek uitschrijven, dat naar verschillende partners sturen, die een ter-
mijn geven, over dat bestek onderhandelen en de procedure op het vlak van 
sluitingstijd respecteren. Men moet hun vervolgens ook voldoende tijd geven om 
dat grondig te onderzoeken. Dat neemt al snel een halfjaar tot een jaar in beslag, 
waarna men nog de zeer diverse veranderacties moet implementeren.  
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Als men bijvoorbeeld naar een provinciaal aanbod wil gaan bij hulpverlening die 

nog niet provinciaal op elkaar is afgestemd, dan moet ook dat verandertraject ge-
start worden, wat niet gaat op een-twee-drie. Acties verlopen in fasen en dat duurt. 
Daarom is er ieder jaar een evaluatie via de BBT, om een stand van zaken op te 
vragen en ervoor te zorgen dat vooruitgang is geboekt. Het parlement krijgt die 

BBT telkens te zien en kan dus mee daarop toezien. Ook als coördinerend minister 
zal zij dat monitoren, verzekert ze. 

1.3. Monitoring van het actieplan 

Zoals zij in de vorige vergadering meegaf, zal de monitoring van het actieplan via 
een interkabinettenwerkgroep verlopen, met vertegenwoordigers van alle minis-
ters die acties formuleerden, dus de voltallige Vlaamse Regering met uitzondering 
van ministers Hilde Crevits en Matthias Diependaele. Op 10 februari 2021 komt de 

werkgroep voor de eerste keer samen. Die zal het ook hebben over de campagnes 
die de regering deze legislatuur rond het thema gaat voeren, opdat die op elkaar 
afgestemd zijn.  
 
Maaike De Vreese stelde een vraag over de verhouding met het nationaal actieplan 
ter bestrijding van gendergerelateerd geweld. De opmaak daarvan heeft vertraging 
opgelopen door de federale regeringsvorming maar de opmaak is inderdaad bezig. 
Het nationale plan gaat ruimer dan seksueel geweld en zal voor Vlaanderen dus 
zeker nog meer acties bevatten dan het voorliggende Vlaams plan ter bestrijding 
van seksueel geweld. Zij verzekert echter dat ook de Vlaamse Regering werkt aan 

de andere vormen van gendergerelateerd geweld. De tussentijdse evaluatie van 
het nationale plan zal teruggekoppeld worden naar het Vlaams Parlement.  
 
Er zijn ook al voor verschillende andere thema’s actieplannen lopende. Zoals aan-
gegeven werd in de inleiding van het plan is het de bedoeling om complementair 
te zijn aan die andere plannen, zoals bijvoorbeeld het bestaande actieplan voor 
een betere bescherming van slachtoffers en een strakkere aanpak van tienerpooiers, 
en dus geen zelfde acties in verschillende plannen op te nemen.  

1.4. Stand van zaken van een aantal onderzoeken 

Door Adeline Blancquaert werden een aantal vragen gesteld over de stand van 
zaken van een aantal onderzoeken. Het lid spreekt over de resultaten van het 

Vlaams prevalentieonderzoek bij ouderen en andere kwetsbare groepen. De minis-
ter veronderstelt dat zij het heeft over de prevalentiestudie naar de aard, de om-
vang en de impact van seksueel geweld in België, waartoe zij als staatssecretaris 
tijdens de vorige legislatuur de opdracht gaf. De resultaten van dat onderzoek 
worden dit jaar nog verwacht.  

 
Wat het onderzoek naar de nieuwe IFG-centra betreft – actie nr. 35 – kan zij mee-
geven dat het nog eind 2020 is opgestart. In een eerste fase worden onder andere 
de goede praktijken in binnen- en buitenland in kaart gebracht, gevolgd door de 

ervaringen op het terrein. Het onderzoek duurt ongeveer een jaar. De resultaten 
worden dan ook eind 2021 verwacht. Daarna wordt dat model op het terrein verder 
uitgebouwd. 
 
Ondertussen blijft ze echter niet bij de pakken zitten. De minister antwoordt in dat 

verband aan Katrien Schryvers dat de ketenaanpak ondertussen gebiedsdekkend 
is in heel Vlaanderen, op een aantal gemeenten in West- en Oost-Vlaanderen na, 
die later dit jaar nog zullen aansluiten. In heel Vlaanderen zullen professionals 
situaties die aan de voorwaarden voor aanmelding voldoen, dan kunnen aanmelden 

bij de ketenaanpak intrafamiliaal geweld.  
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Voor het onderzoek naar de begeleiding en behandeling van zedendelinquenten in 

de gevangenis, actie nr. 42, is de procedure in het kader van de overheidsopdrachten 
nog lopende. De minister kan er voorlopig dan ook niet meer over vertellen dan 
dat.  
 

Wat de vragen over het IRIS-project betreft, legt de minister uit dat het met succes 
liep tussen 2007 en 2010 in het noorden van West-Vlaanderen met subsidies van 
de provincie. Door de hervorming van de bevoegdheden van de provincies konden 
die subsidies echter niet voortgezet worden en moest het grootste deel van de 
werking stopgezet worden.  
 
De verwijzing in het actieplan is gemotiveerd door de aandacht voor het kind, die 
overigens ook het motief vormt voor de invoering van de kindreflex in de justitie-
huizen. Bij incest wordt de begeleiding van kinderen vaak vergeten zodra de dader 
in de gevangenis zit. Het probleem lijkt dan misschien opgelost te zijn, het kind is 
daarom nog niet verlost van het opgelopen leed. Het is belangrijk om in te zetten 
op daderbegeleiding om recidive te voorkomen, maar daarnaast verdienen de kin-
deren de nodige zorg om de schade zoveel mogelijk te beperken en ter preventie 
van nieuw misbruik. Zo gebeurt het dat moeders de feiten ontkennen en het kind 
telkens meenemen naar de gevangenis om de dader te bezoeken. Begeleiding van 
zowel dader, slachtoffer als niet-misbruikende ouder is dan ook enorm belangrijk. 
 
Er zaten goede elementen in het project zoals de vlotte samenwerking tussen de 
verschillende betrokken diensten, de aandacht voor het kind en de niet-misbruikende 
ouder, en het nut van de onpartijdige coördinator. Doel is deze werking nu ook 
mee te nemen in de nieuwe centra intrafamiliaal geweld. 

1.5. Samenwerking met de federale collega’s 

Velen zijn ook geïnteresseerd in de samenwerking met de federale collega’s. Zij 
kwam alvast overeen met haar federale collega van Justitie om maandelijks op een 
vast moment samen te zitten om dossiers te bespreken die beiden aanbelangen, 
maar ook tussendoor is er heel wat contact. Ook het dossier rond risicotaxatie 

wordt er besproken, zoals Katrien Schryvers vraagt. Bovendien nemen ook experts 
vanuit de PSD en het parket deel aan de werkgroep die zich over het thema buigt, 
waardoor er voldoende afstemming is. 
  

Ook met betrekking tot de zorgcentra is er overleg. Eind vorig jaar nog bezocht zij 
samen met de federale ministers Vincent Van Quickenborne en Annelies Verlinden 
en staatssecretaris Sarah Schlitz het zorgcentrum in Gent. Specifiek in het kader van 
de nieuwe samenwerkingsovereenkomsten zijn er al meerdere gesprekken geweest.  

1.6. Politiezones en gemeentes 

Ten slotte gaat ze in op een vraag van Ludwig Vandenhove die in de vorige vergadering 
zei dat in het plan niet gesproken wordt over politiezones en gemeentes. Dat klopt 

niet, repliceert de minister. Zij verwijst naar actie nr. 11, waarin lokale besturen 
worden aangemoedigd om het thema seksueel geweld op te nemen in relevante 
veiligheidsplannen, en wordt gesproken over de verzameling en uitwisseling van 
goede praktijken. Bovendien coördineert zij de Vlaamse bijdrage aan de kadernota 
Integrale Veiligheid en het Nationaal Veiligheidsplan. Ook dat werd dus opgenomen 

als actie in het actieplan ter bestrijding van seksueel geweld.  
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2. Debat  

Er worden geen vragen meer gesteld noch verdere tussenkomsten gehouden. 
 
 

Steven VANDEPUT, 
voorzitter 
 
Maaike DE VREESE, 
verslaggever 
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Gebruikte afkortingen   

BBT beleids- en begrotingstoelichting 
CAW centrum algemeen welzijnswerk 
COSA Circles for Support and Accountability 

IFG intrafamiliaal geweld 
IRIS Integrale Respons op Intrafamiliaal Seksueel misbruik 
lgbtq+ lesbian, gay, bisexual, transgender, queer (or questioning), plus 
PSD psychosociale dienst 
 


